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رویداد

شهروند| ماجراى لغو سخنرانى ها به یک اپیدمى تبدیل 
شده است. لغو سخنرانى دیرزمانى بود که در مورد چهره هاى 
شــاخص جریان اصلاحات صورت مى گرفــت، اما حالا به 
جریان هاى دیگر نیز شیوع پیدا کرده است. مورد آخر، لغو 
ســخنرانى على لاریجانى، رئیس مجلس است که قرار بود 
روز 22 بهمن سخنران مراسم راهپیمایى کرج باشد، اما با 
اولتیماتوم «آیت االله حســینى همدانى» امام جمعه کرج 
تصمیم گرفت یک قدم عقب بنشــیند و سخنرانى خود را 
لغو کند. آن طور که در اطلاعیه لغو سخنرانى رئیس مجلس 
آمده، «لطفى» قائم مقام آیت االله جنتى در شوراى هماهنگى 
تبلیغات اسلامى به رئیس مجلس اصرار مى کند تا در مراسم 
22بهمن کرج سخنرانى کند. امام جمعه کرج در خطبه هاى 
نماز جمعه کرج نسبت به این انتخاب واکنش نشان مى دهد 
و مى گوید که «گویا انتخاب سخنران روز 22بهمن در کرج 
از طرف مرکز بوده است، عده اى به این انتخاب اعتراض دارند. 
هفته آینده راجع به این موضوع بحث مى کنیم که وظیفه 
ما چه خواهد بود. یک هفته اى به دوســتان وقت مى دهیم 
ببینیم تدبیرى مى اندیشند یا خیر.» پس از این اظهار نظر، 
دفتر رئیس مجلس در اطلاعیــه اى اعلام مى کند: «در پى 
حواشــى به وجود آمده درباره ســخنران مراسم 22بهمن 
کرج و در راستاى حفظ وحدت، سخنرانى على لاریجانى، 
رئیس مجلس شوراى اسلامى در این روز در کرج لغو شد.» 
این ماجرا واکنش هاى گسترده اى میان نمایندگان مجلس و 

فعالان سیاسى داشت که به اهم آنها اشاره مى کنیم. 
دفاع نمایندگان از آقاى رئیس

در جریان نشست علنى روز یکشنبه مجلس، على مطهرى 
به حواشى لغو سخنرانى على لاریجانى پرداخت و با اشاره 
به نطق محمدعلى وکیلى گفــت: «برخى از نمایندگان در 
جلسه امروز مجلس مى خواستند درباره این موضوع تذکر 
دهند، اما وقت نداشتیم که البته آقاى وکیلى نیز اشاره اى به 
آن کردند. مى گویم مسئولان قضائى موضوع را دنبال کنند.» 
او ادامه داد: «ما به عنوان هیأت رئیسه مجلس وظیفه داریم از 
اقتدار، شأن و منزلت مجلس دفاع کنیم؛ ان شاءاالله مقامات 
مســئول هم این موضوع را پیگیرى مى کنند.» در همین 
راستا رمضانعلى سبحانى فر، نماینده مردم سبزوار نیز گفته 
که «افرادى که تندروى مى کنند از هر طرف باشد، محکوم 

هستند.»
به ما یاد داده بودند که نماز جمعه

جاى وحدت است
غلامعلى جعفرزاده، نایب رئیس فراکســیون مستقلین 
مجلس نیز در یادداشتى درباره نحوه برخورد امام جمعه کرج 
با رئیس مجلس نوشت: «گروه هاى مخالف سخنرانى آقاى 
لاریجانى اعلام کردند که چون آقاى لاریجانى حامى برجام 

و لوایح FATF بودند براى این ســخنرانى «وصله ناجور» 
هستند. ســوال این اســت که آیا برجام و لوایح چهارگانه 
در مجالــس و مراجع حکومتى متخاصم مثــل آمریکا یا 
رژیم صهیونیستى بررســى و تصویب شده اند که حامیان 
آنها «وصله ناجور» هســتند؟ آیا نماینــدگان مجلس در 
تصمیم گیرى هاى خود باید عینا و خط به خط منویات برخى 
گروه ها را رعایت کنند تا «وصله ناجور» نباشند؟» همزمان 
عزیز اکبریان، نماینده مردم کرج در مجلس نیز در این راستا 
اظهار کرده که «از رئیس مجلس خواســتم در تصمیمش 

تجدید نظر کند و به کرج بیاید؛ موافقت نکرد.»
 افراطیون را ناکام گذاشت

یک عضو هیأت رئیســه مجلس نیز در این راســتا و در 
حساب توییترى خود نوشت که «لاریجانى با لغو سخنرانى 
22بهمن، افراطیون را در پیش فتنــه خودبافته 98 ناکام 
گذاشــت.» علیرضا رحیمى، نماینده تهران در ادامه گفته 
که «گویا تندروها پیش فتنــه را از دهه فجر کلید مى زنند، 
اما هوشیارى براى همبســتگى ملى پادزهر تفرقه سازان 

خواهد شد.»
درخواست از رهبر معظم انقلاب

براى اظهار نظر درباره لغو سخنرانى 
نایب رئیس اول مجلس در جلسه علنى دیروز مجلس از 
شوراى سیاست گذارى ائمه جمعه خواست تا موضوع لغو 
سخنرانى على لاریجانى، رئیس مجلس در مراسم 22بهمن 

کرج را پیگیرى کند. مسعود پزشکیان با بیان این که کسانى 
که اعتقاد، باور، اخلاق و دین را به ما درس مى دهند، کارى 
نکنند که ما انعکاس خلاف این باورها را در جامعه ببینیم، 
گفت: «اگر رهبر معظم انقلاب نسبت به این مسأله اظهار نظر 
بفرمایند، ممنون ایشان خواهیم بود تا انسجام و وحدت حفظ 

شود و هر کسى در جاى خود، کار خود را انجام دهد.»
کرج رسیدگى نشود، اپیدمى مى شود

محمد مهاجرى، فعال رسانه اى اصولگرا نیز با اشاره به لغو 
سخنرانى لاریجانى در کرج گفت: «سرچشمه اتفاق کرج 
با پیامک ها درباره  FATF در مجلس و مجمع تشخیص 
مصلحــت نظام یکى اســت.» او درباره طومارنویســى و 
فشارها براى لغو سخنرانى على لاریجانى بیان کرد: «این 
کارها سازماندهى ویژه اى دارد. همین افرادى که پیامک 
تهدیدآمیز براى نمایندگان مجلس مى نوشتند که نباید 
بــه  FATF رأى بدهید، همان ها بــراى اعضاى مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام هم پیامــک مى دهند. همین 
آدم ها از مردمى که از موضوعات هم بى اطلاع هستند در 
نماز جمعه کرج طومار جمع مى کننــد. همین افراد امام 
جمعه کرج را تحریک مى کنند که آن حرف را مطرح کند.» 
مهاجرى با تأکید بر این موضوع که به نظر من حتما باید 
این موضوع به وسیله مسئولان کشور رسیدگى شود، گفت: 
«اگر به این موضوع رسیدگى نشود به صورت یک اپیدمى 

درمى آید.» 

حکایت ما و جشنواره ما
و جامعه خنثاى ما!

نگار باباخانی| جشــنواره فيلم فجر که اين روزها 
در حال برگزاری اســت، برخلاف آن چه از دوربودنش 
از اجتماع گفته می شود، آينه ای است از جامعه ای که 
چنين جشنواره ای را برگزار می کند. جامعه ای که اصل 
را ول کرده و چسبيده به يک سری فرعيات بی اهميت. 
جامعه ای که خود را ول کرده و چسبيده به مضامين 
و موضوعاتی انتزاعی و يا واقعياتــی خارج از مرزهای 
اين سرزمين؛ اجتماعی بی رحم، بی اخلاق، شعاری و 

آشفته....
جشــنواره فيلم فجر درس های زيــادی از ما به ما 
می آمــوزد؛ درس هايــی که نشــان مان می دهد که 
چگونه ايم. جشنواره ای که نشــان می دهد برای دوام 
و بقا در عرصه ســينما چه چيزهايی مورد نياز است. 
جشنواره ای که نشــان می دهد استقلال در سينمای 
ايران افسانه ای بيش نيست؛ يا بايد در محفل نهادهای 
قدرتمندموثــر در توليــد فيلــم باشــی و يا محفل 
فيلم فارسی سازان. جشنواره ای که تمام جزيياتش در 
زندگی روزمره مردم ايــن روزگار مابه ازا دارد- و چه بد 

که چنين است.
اين يادداشــت در پنجمين روز جشنواره فيلم فجر 
نوشته می شود. در سرزمينی که همگان معترفند اين 
روزها بزرگتريــن درد مردمانش معضلات اقتصادی 
اســت، معضلات اقتصادی و البته معضلات ناشی از 
معضلات اقتصادی؛ فقر و بيکاری و بی خانمانی و فساد. 
اما مديونيد اگر فکر کنيد حتی يک فيلم از بيست فيلم 
به  نمايش درآمده تا امروز چيزی از اين معضلات نشان 
داده باشند. نه؛ اتفاقا تا آن جا که شده فيلم ها خود را از 
اين معضلات دور کرده اند. ما درباره تهران پنجاه  سال 
پيش فيلم ديده ايم، درباره تروريســتی که ١٠ ســال 
پيش کشته شد، فيلم ديده ايم، درباره مجرمی که بعد 
از توبه از خدا چکی نجومــی می گيرد، فيلم ديده ايم،  
درباره مســابقات اتومبيلرانی شــبانه فيلم ديده ايم، 
درباره مضرات مشــروب خواری فيلم ديده ايم، درباره 
ملک الموت، هيتلر، اميرکبير، قاتل ســريالی، جنگ 
و هر چيــز ديگری فيلم ديده ايم اما حاشــا اگر درباره 
جامعه امروز، درباره مسائل و مضامين مرتبط با امروز و 

اکنون مان فيلم ديده باشيم.
در سال های اخير در بين رســانه ها و رسانه ای های 
سينمايی پيچيده که تلاشی عامدانه برای جامعه زدايی 
از سينمای ايران در حال انجام است؛ برای خنثی کردن 
اين ســينما، برای خامــوش و بی خاصيت کردن اين 
سينما و برای اين که ســينمای ما ارتباطی به جامعه 
ما نداشــته باشــد با انگ هايی چون ســياه نمايی و 
اغراق و وطن فروشی و فيلمســازی برای جشنواره ها. 
جشنواره ای که در حال برگزاری است، نشان می دهد 
که اين تلاش ها به بار نشســته اند و امسال سينمايی 
خنثی تر از هميشــه داريم. ســينمايی که می توان با 
خيال راحت فيلم هايش را اکــران کرد و مطمئن بود 
که به کسی يا جايی برنخواهد خورد و اگر هم بربخورد، 
تماشاگری اين موضوع را نخواهد ديد. بله؛ اين حکايت 
جشنواره امسال است. جشنواره ای خنثی سازی شده 
مثل اجتماع خنثای بيرون؛ می بينيد چقدر شــبيه 

شده اند؟!
پ.ن: اگر اهل فيلم ديدن هستيد، تماشای درخونگاه 
و طلا را در جشــنواره از دست ندهيد. شايد هيچ کدام 
فيلم درجه يکی نباشند که نيستند؛ اما در اين برهوت 
فيلم مستقل، برای خودشان لنگه کفش های محترمی 

هستند. 

یادداشت

برنامه نود دیشب هم 
مجوز بعضى آیتم هایش را نگرفت

رودررویى با عادل
 یک معامله باخت باخت

ادامه از صفحه اول| اما اين نبرد نابرابر برای 
ســيما چه حاصلی دارد؟ احتمالا هيچ. مديرانی 
که مخالف عادلند اگر او را از کار بيندازند و فيتيله 
برنامه اش را پايين بکشند هم جز احتمالا از پشت 
پرده، جايزه ای نخواهند گرفت. زمين زدن بهترين 
برنامه ثابت تلويزيون هم کارنامه شــان را خراب 
می کند و هم افکار عمومی را عليه شان خواهد کرد. 
اما اگر در اين کشاکش بازنده شوند هم جز از بين 
بردن فرصت ها و دشمن تراشی غنيمتی نخواهند 
داشت. اين بی اعتباری که مديری با کارمند خود 
درافتاد و سعی در شکستن شاخ او داشت. پس چرا 
اين معادله باخت باخت را بايد ادامه دهند؟ شايد 
به خاطر اين که موفقيت شان جز در شکست معنا 
پيدا نخواهد کرد. و تنها می ماند حسرتی که بايد 
برای همه اينها خورد. زمانی که از دست می رود و 
نيروهايی که به جای ساختن بايد صرف تخريب و 

مقاومت شوند. 

سریال تمام نشدنى یک سخنرانى
با رأى قاطع نمایندگان مجلس

وزیر بهداشت 
در راه شهرك قدس

شهروند| جلســه علنى دیــروز مجلس به 
ریاســت على لاریجانى و با حضور 205 نفر از 
وکلاى ملت جهت بررســى برنامه و صلاحیت 
«سعید نمکى»، وزیر پیشــنهادى بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکى برگزار شــد. در این 
جلســه و با رأى نمایندگان، وزیر پیشنهادى 
دولت رأى اعتمــاد گرفت. حســن روحانى، 
رئیس جمهورى نیز به منظور دفاع از نمکى، وزیر 
پیشنهادى بهداشت، درمان و آموزش پزشکى به 
ایراد سخنرانى پرداخت. در این جلسه اسحاق 
جهانگیرى معاون رئیس جمهــورى، واعظى 
رئیس دفتر رئیس جمهــورى و امیرى معاون 
پارلمانى رئیس جمهورى، روحانى را همراهى 
کردند.  رئیس جمهورى در جلسه دفاع از وزیر 
پیشــنهادى خود اظهار کرد که «قبل انقلاب 
نیازمند بودیم بیمار به خارج از کشور برود؛ امروز 
این نیاز تقریبا مرتفع شده اســت. ما امروز در 
کشور گردشگر سلامت داریم. مردم کشورهاى 
همســایه و حتى ایرانیانى که در اروپا و آمریکا 
ســاکن هســتند، براى عمل جراحى به ایران 
مى آیند. این مسأله به این دلیل نیست که ایران 
ارزان تر است؛ آدم که جانش را با قیمت معامله 
نمى کند. این اعتماد و دقت پزشکان ایرانى است. 
همه مى دانیم براى نجات بیمار همه بخش ها 
باید دست در دست هم بدهند. اگر بهترین جراح 
را داشته باشــیم، اما مراقبت هاى بعد جراحى 
مناســب نباشــد، تبدیل به عفونت و بیمارى 
جدید مى شود. همه مهم هستند حتى آن  که 
بیمارستان را نظافت مى کند به همان اندازه آن  
که براى بیمار غذا تهیه مى کند. در بیمارستان 
تمام بخش ها باید دست در دست هم بدهند تا 
بیمار زندگى عادى خود را شروع کند. در  سال 
92 یکى از مشکلاتى که مردم با آن مواجه بودند، 
مسأله دارو بود. بسیارى از داروها نبود، نایاب بود 
یا گران بود. مشــکل دارو حل شد.» در جلسه 
علنى دیروز مجلس، نحوه بررســى صلاحیت 
سعید نمکى؛ وزیر پیشنهادى بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکى در دســتور کار نمایندگان 
مجلس قرار گرفــت و او به عنوان چهاردهمین 
وزیر بهداشت جمهورى اسلامى از مجلس رأى 
اعتماد گرفت.  نمایندگان مجلس بعد از استماع 
نظرات موافقان و مخالفــان و برنامه هاى وزیر 
پیشنهادى بهداشت و درمان با 229  رأى موافق، 
25  رأى مخالف و 4 رأى ممتنع از مجموع 259 
 نماینده حاضر به سعید نمکى رأى اعتماد دادند.

 

طــرح ممنوعيــت ازدواج کــودکان زير 
١٣ سال،  سال گذشــته و در فراکسيون زنان 
مجلس مطرح شد. اين طرح از  آن زمان تا دی 
ماه امسال که در کميسيون حقوقی و قضائی 
مجلس شورای اســلامی رد شود، پستی ها و 
 بلندی های بســياری به خود ديد. اين طرح 
بار ديگر عاملی شــد تا فعالان حقوق کودک 
از معايب ازدواج در  ســنين کودکی بگويند و 
اين که در بسياری از کشورها ازدواج دختران 
در سنين پايين نوعی خشونت جنسی  است 
و ازجمله مقوله های آسيب اجتماعی به شمار 
می آيد. اما مخالفان با منع ازدواج کودکان در 
سنين  پايين، مسائلی از قبيل سنت، پذيرش 
عرف و غيره را مطرح کردند که به نظر می رسد 
در يک جمع بنــدی کلی  با اوضــاع و احوال 
فعلی جامعه سر سازگاری ندارد. درنهايت اين 
صف کشی ها به نتيجه ای نرسيد و عاملی  نشد 
تا قانونی برای جلوگيــری از ازدواج کودکان 
زير ١٣ سال تدوين شود. زهرا ساعی از اعضای 
کميسيون  اجتماعی مجلس در اين باره گفته 
«اين طرح در کميســيون اجتماعی مجلس 
تصويب شد، اما به تصويب  کميسيون قضائی و 
حقوقی مجلس نرسيد. چرا که ازدواج در سنين 

پايين در برخی نقاط کشــور و به ويژه  برخی 
روستاها، جزو ســنت های بومی آن منطقه و 
امری طبيعی است و از اين رو معتقديم طرح 
ممنوعيت  ازدواج کودکان بايد با تفکيک اين 
مناطق و موارد خاص، مورد بازبينی و بررسی 

مجدد قرار بگيرد.»  
با وجــود اينها روز گذشــته محمدمهدی 
تندگويان،  معاون امور جوانان وزارت ورزش و 
جوانان در نقدی به اين  مورد گفت: «وام ازدواج 
به کودک همسران تعلق نمی گيرد و والدين به 
بهانه وام ازدواج کودکانشــان را وادار به  ازدواج 
نکننــد.» اين گفته هــای تندگويان هرچند 
می تواند مانعی مقابل کسانی باشد که از اين راه 
به دنبال کسب  درآمد هستند، اما از آنجايی که 
قانونی برای اين مورد تصويب نشده، با اماها و 

اگرهای بسياری مواجه است.  چنانچه پيمان 
حاج محمود عطار، حقوقدان به «شــهروند» 
می گويد: «به نظر می رســد برای پرداخت وام 
ازدواج  به زوجين بودجــه  قابل ملاحظه ای از 
سوی سازمان برنامه و بودجه در اختيار بانک 
مرکزی و به تبع آن  بانک های سراســر کشور 
قرار داده شده  که اين بودجه براساس ميانگين 
سن ازدواج جوانان و براساس  آمارهای موجود 
کشور که قاعدتا بالای ١٨ ســال و سن رشد 
قانونی است محاسبه و بودجه تخصيص داده 
شده  است. اگر رويه ای برخلاف عرف معمول 
جامعه مبنی بر ازدواج کودکان به صرف بلوغ 
جنسی آنان معمول شود  و اين ازدواج از طريق 
دفاتر رسمی ازدواج به ثبت برسد قاعدتا يک 
حق مکتســبه ای برای دختران و پسرانی که 

 کودک بوده ولی خارج از عرف علمی و معمول 
ازدواج کرده اند ايجاد خواهد شــد و قطعا اين 
ازدواج ها و تعداد  آنها در آمار پيش بينی شــده 
سازمان برنامه و بودجه و سيستم بانکی کشور 
پيش بينی و تخصيــص داده نشــده و  از اين 
حيث هيأت وزيران و قوه مجريه در پرداخت 
وام به اين گونه زوجين دچار مشکل خواهند 
شد.»  عطار همچنين می گويد از نظر مخالفت 
با ازدواج کودکان قبل از سن رشد قانونی-١٨ 
ســال- از ســوی پزشــکان،  روانشناســان، 
حقوقدانان، انتقادات بســياری در رسانه ها و 
محافل علمی مطرح شده است که خوشبختانه 
اين  انتقادها موجب طــرح ممنوعيت ازدواج 
کودکان زير ١٣ ســال در قوه مقننه شد. اين 
درحالی است که ازدواج  دارای شرايط و ارکان 
مهمی اســت و صرف رسيدن شخص به بلوغ 
جنسی و طبيعی موجب پذيرش مسئوليت 
 سنگين ازدواج نمی شود و قطعا پس از مدتی به 
دليل نواقصی که در روح و جسمش وجود دارد 
ادامه زندگی  مشــترک او با همسرش و احيانا 
فرزندش با مشکلات بســياری روبه رو خواهد 
شــد که در پرونده های قضائی  مواردی از اين 

دست را بسيار ديده ايم.

معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان مى گوید وام ازدواج به کودك-همسران تعلق نمى گیرد

بچه هاى بى وام
پيمان حاج محمود عطار در گفت وگو با «شهروند»: «برای پرداخت وام ازدواج به زوجين بودجه ای براساس ميانگين  سن ازدواج جوانان

 که قاعدتا بالای ١٨ سال و سن رشد قانونی است تخصيص داده شده»

لغو برنامه حضور رئیس مجلس دهم در روز 22بهمن در کرج
انحاشیه ها و واکنش هاى زیادى به همراه داشته است
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رئیس قوه قضائیه در جلسه مسئولان عالى قضائى از عفو 50 هزار زندانى خبر داد. آیت االله صادق آملى 
لاریجانى دیروز در جلسه عالى مسئولان قضائى اعلام کرد: «عده اى آزاد مى شوند و به عده اى تخفیف 
مجازات داده مى شود. امیدواریم عفو گسترده اى داده شود که اصل آن پذیرفته شده است و رأفت نظام 
جمهورى اسلامى است.» رئیس قوه قضائیه گفت: «امروز اظهار وحدت و انسجام و همبستگى است و 
روزى است که اقتدار نظام جمهورى اسلامى را به چشم بیاوریم.» وى افزود: «جمهورى اسلامى نظام 

مقتدرى است و مردم ما کشور ثروتمند و غنى دارند.»

رئیس قوه قضائیه:  

50  هزار زندانى 
مورد عفو
قرار مى گیرند

شروع صفحه آرايی
مدير مسئولسردبيرمعاون سر دبيردبير سرويسصفحه  آرا: ؟؟؟۴۵ / ۱۶

اتمام صفحه آرايی
۱۷ / ۴۵

شروع صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟

یـا  پناهگاه هـا  موقعیـت 
منطقـه  امـن  گریزگاه هـاى 
سـکونت خود (مثـلا پارك ها 
یا سـوله هـا) را بـراى مواقع 

بحرانـى شناسـایى کنیـد.
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 22 بهمن 1391؛ اولین حضور لاریجانى در قم و حمله به او بود که نشان داد دلواپسان چه دلى پرى از او دارند

رئیس قوه قضائیه:  

50  هزار زندانى 
مورد عفو
قرار مى گیرند


